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Lyngbos Hede – fredningssagens udfald 
 

30 juni 2025 udløb den forlængede frist for Fredningsnævnets behandling af det af 
Danmarks Naturfredningsforening og Varde Kommune stillede forslag om fredning af 
Lyngbos Hede. 
 

Fredningssagen har været under behandling gennem adskillige år, og undervejs har 
GHS som en væsentlig interessent forholdt sig til fredningsforslaget. For GHS har det 
været en torn i øjet, at det eksplicit i forslaget indgik, at Forsvaret ville få adgang til 
etablering af et kampvognsspor på Lyngbos Hede.  

For sin indsats under hele fredningsforløbet er GHS grundejer Bent Aaby en stor tak 
skyldig. Aaby har utrætteligt repræsenteret GHS i form af høringssvar, deltagelse i 
besigtigelse af fredningsomådet og direkte dialog med Forsvarsministeren, forslags-
stillerne og Fredningsnævnet. Se evt. nyhedsbrev af 6. juli 2022. 

1. juli 2025 modtog GHS Fredningsnævnets 50 sider lange afgørelse vedr. fredning 
af Lyngbos Hede, og heraf fremgår på side 48 følgende: 
 
 
 
 
 

Paragrafhenvisningerne refererer til fredningsforslaget. 

Et enigt Fredningsnævns afgørelse betyder dermed, at fredningsbestemmelserne 
ikke tillader kampvognsspor på Lyngbos Hede – en klar sejr for naturen og Henne 
Strand, men også et udfald, som sætter Forsvaret på overarbejde i den 4 ugers på-
klageperiode, som pågår.  
 

Høringssvar 
 

Den 26. maj 2025 afholdt Forsvaret borgermøde vedr. forestående Miljøvurdering 
af udbygning af øvelsesarealet i Oksbøl Skyde- og Øvelsesterræn. Især den æn-
drede placering af kampvognsspor og skydestilinger på Lyngbos Hede - og en for-
ventet markant øget øvelsesaktivitet - rystede en stor del af de ca. 140 fremmødte, 
hvoraf mange var fra GHS.  

Forsvaret orienterede ganske skråsikkert og lagde ikke skjul på, at der ikke kunne for-
ventes nævneværdige ændringer i det fremlagte. Mon ikke udfaldet af ovenstående 
fredningssag vil ændre dette! 

Der blev på mødet opfordret til at fremsende høringssvar senest 16. juni 2025 – altså 
med blot godt 2 ugers varsel - og det har foreningen naturligvis gjort brug af. Link til 
høringssvaret findes omstående. 

Nyhedsbrev 5. juli 2025 

 Fredningsnævnets afgø- 
gørelse en sejr for naturen  

 

Høringssvar vedr. udbyg- 
ning af kampvognsspor  

 

”På denne baggrund kan fredningsnævnet ikke godkende § 4, stk. 3, der udgår. 
 

Som følge heraf udgår § 5, stk. 3, og § 6, stk. 3 ændres til følgende: 
”Der må ikke etableres veje i fredningsområdet” 
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https://fredningsnaevn.dk/annonceringer/2025/afgoerelse-om-fredning-af-lyngbos-hede-i-varde-kommune
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Ulvebilledet er ikke taget ved Henne Strand 

Da høringssvarene omfatter de samlede kampvognsspor og -stillinger (120 km i alt) 
fra Nymindegab i nord til det sydlige øvelsesterræn i Oksbøl-området, afventes med 
spænding udfaldet af den fortsatte høringsproces.  

 

Ræve- og ulvebesøg 
Hvert år i ferieperioden eskalerer problemet med tilnærmelsesvis tamme ræve, som 
færdes hjemmevant helt tæt på bebyggelse, hvor de også laver rævegrave. 
Årsagen er formentlig, at tankeløse turister håndfodrer rævene, som hurtigt vænner 
sig til den lette servering og derfor vender tilbage dag efter dag. Desværre betyder 
det også, at rævene bliver endog meget nærgående, når turistsæsonen - og dermed 
også serveringen - klinger af. Der blev sidste efterår rapporteret om ræve, som benyt-
tede sig af åbentstående døre for at aflægge besøg i huse. 

Fodring af vilde dyr er et uvæsen, som hverken dyrene eller dyreelskere har gavn af. 
Oplys om muligt gerne ved opslag i udlejningshusene, at fodring af dyrene er no go. 

Stil iøvrigt ikke affaldsposer ved siden af skraldespanden, når denne er fyldt, for det 
opdaver ræven på lang afstand. Heller ikke på aflukkede terrasser, for der er set ek-
sempler på, at ræven nok skal finde en vej ind bag aflukket.  
 

Det kan ikke have forbigået nogens opmærksomhed, at ulven har holdt sit indtog i 
nærområdet. I Oksbøl har man oplevet og dokumenteret omstrejfende unge ulve i vil-
lakvarterer, hvilket selvfølgelig har tiltrukket stor mediebevågenhed. 

I det tidlige forår blev der rapporteret om 
ulve set i Henne Strands opland, og i maj 
iagttog en grundejer på Musvågevej en 
slentrende ulv tæt på sit hus. Den samme 
(?) ulv blev også set på Strandvejen. 

Vi ønsker bestemt ikke at skabe utryghed, 
men opfordrer alle til at sætte sig ind i de 
enkle anvisninger og råd, som er udstuk-
ket fra myndighedernes side. 

Indberet gerne, hvis du har set en ulv. 
 

Bestyrelseskonstituering 
I forlængelse af generalforsamling medio april konstituerede bestyrelsen sig således: 
 

Jesper Dahlmann Formand, ekstern kontakt, Web, nyhedsbrev, vejudvalg 
Clas Schilling Sørensen Næstformand, vandudvalg 
Gert Lillebæk Kasserer, lokalplanudvalg 
Karl Barslund Sekretær 
Carsten Askebjerg Madsen  Vandudvalg, vejudvalg 
 

Når kalenderen viser midsommer, når husene er fyldt op af  
familie, venner og glade gæster, når Henne Strand Life byder 
på masser af aktiviteter og vejret viser sig fra sin allerbedste 
side – så ved vi, at ferien er over os. 
 

Grundejerforeningen ønsker alle en rigtig god sommer. 

Ræve tæt på husene -  
vis omtanke og følg 

 de gode råd 

ç 

Konstituering  

God sommer!  

Ulve i området -  
undgå panik og følg 
myndighedernes råd 

 

mailto:post@ghs-henne.info
https://sgavmst.dk/arter/artsforvaltning/beskyttede-arter/ulv
https://www.ulveatlas.dk/set-en-ulv/

